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VERSLAG van de vakcommissie Milieu en Mobiliteit van 11 september 2019 
 
Voorzitter:  
mw. A.C. Boelhouwer  
 
Aanwezig:  
ir. H.P. van Essen (gedeputeerde), ir. R.G.H. van Muilekom (gedeputeerde), A.J. Schaddelee 
(gedeputeerde), J.J. Bart (GroenLinks), P.D.M. Bauduin Msc (FvD), S.A. Berlijn (FvD), ing. D.G. Boswijk 
(CDA), G. Çoban (DENK), H. van Déun (PVV), A. Donker (SGP), M.J. de Droog MSc RA (D66), J.A. de 
Harder (ChristenUnie), F. Hazeleger (SGP), C. de Heer (ChristenUnie) mw. W.M.M. Hoek (50PLUS), 
mw. drs. J.P. d’Hondt (PvdA), drs. C. de Heer (ChristenUnie), drs. E.A. Kamp (D66), mw. N.A. 
Krijgsman (PvdA), mw. H.M. Lejeune (PvdA), mw. O. de Man (VVD), drs. A. Mourik-Geluk (CDA), ing. 
D.A. Oude Wesselink (GroenLinks), mw. H.J. Rikkoert MSc (ChristenUnie), mr. S.M. Sijbrandij (VVD), E. 
Strandstra LLB ( PvdD), drs. W.J. Ubaghs (PVV), mw. mr. S.F. van Ulzen (VVD) en mw. L.E. Veen (D66)  
 
Van ambtelijke zijde aanwezig:  
dr. R.J. Poort (adjunct-griffier), M.J. Strijbos-Vermeulen (verslag) 
 
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 
1. OPENING EN ALGEMEEN  
1.1. Opening  
De voorzitter, mevrouw Boelhouwer, opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom. 
In deze vergadering wordt de spreektijdenregeling gehanteerd.  
 
1.2. Vaststellen agenda  
De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld.  
 
1.3 Mededelingen  
De voorzitter deelt mee dat er op 10 oktober een werkbezoek aan de Uithoflijn zal zijn voor 
Statenleden en raadsleden van de stad Utrecht. Hieraan wordt de Q2-rapportage Uithoflijn 
gekoppeld. De Statenleden zullen informatie ontvangen over locatie en tijdstip. 
 
1.4 Verslag Statencommissie M&M d.d. 26 juni 2019  
Het verslag wordt ongewijzigd vastgesteld.  
 
1.5 Rondvraag 
De heer Kamp memoreert dat het dossier Donderbergrotonde in Leersum een lange geschiedenis 
kent. De D66-fractie is hier op werkbezoek geweest en heeft gesproken met, onder meer, 
omwonenden. Zij brachten naar voren dat er al sinds 2011 een verzoek ligt om iets met de rotonde 
te doen. Er is een onderzoek uitgevoerd naar alternatieven voor de verkeersafwikkeling, dan gaat het 
over de doorstroming en de fietsveiligheid. Vlak voor de provinciale verkiezingen hebben alle fracties 
in een politiek café aldaar gezegd voortgang te willen maken met dit verkeersknelpunt. Hij hoort 
graag meer over de stand van de onderzoeken en het tijdstip waarop PS erover kunnen beschikken. 
 
Gedeputeerde Schaddelee herinnert eraan dat al in 2008 het besluit genomen is om een bypass te 
onderzoeken. Daarvoor werd €800.000 apart gezet. De plannen zijn niet gerealiseerd, met name 
omdat er bezwaren waren vanuit de omgeving, dit betrof toen ook de voorrangssituatie van fietsers. 
Dit punt staat nog op de agenda. Omdat er inmiddels een ander financieel systeem is, staat de 
€800.000 niet meer gereserveerd. Dit vraagt te zijner tijd dus een nieuw besluit. 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/11-september/09:30/Verslag-vakcommissie-M-M-26-juni-2019-2019MM131
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De afgelopen maanden zijn tien varianten onderzocht. Er is met name gekeken naar wat die met het 
verkeersaanbod doen, of ze de stroom fietsers en auto’s kunnen verwerken. De belangrijkste 
conclusie is dat de Donderbergrotonde vooral een knelpunt is voor gemotoriseerd verkeer. Als men 
kijkt naar het fietsverkeer, dan is er met name subjectieve onveiligheid. Er zijn daar de afgelopen 
jaren relatief weinig ongevallen geweest, maar het wordt door fietsers vaak ervaren als een onveilige 
plek. Daar moet wat aan gedaan worden, anders gaan mensen op een dergelijke plek gevaarlijk 
gedrag tonen.  
Er zijn drie varianten die technisch haalbaar zijn. De eerste variant is de aanleg van een turborotonde 
met een aparte fietstunnel, de tweede is een kruising met VRI’s waar ook de fietsers mee moeten 
met de VRI. De derde is een variant met verkeerslichten en een aparte fietstunnel. Het zijn drie 
kostbare varianten die niet zomaar even gerealiseerd worden. Daarom is gekeken of dit ergens aan 
gekoppeld kan worden. Er wordt gewerkt aan de snelfietsroute Utrecht-Veenendaal en een van de 
mogelijke tracé ’s zou over de Donderbergrotonde gaan. Geprobeerd wordt om de twee aan elkaar 
te koppelen, zodat budget vrijgespeeld wordt om de Donderbergrotonde aan te pakken. Dit betekent 
een kleine vertraging, want de planning voor de snelfietsroute is in het eerste kwartaal van 2021. Tot 
die tijd wordt de route onderzocht. De plannen voor de Donderberg staan in de wacht en hangen af 
van welke keuze wordt gemaakt voor de snelfietsroute.  
 
De heer Kamp vraagt wanneer de Staten over de plannen kunnen beschikken, kan dat nu al of moet 
worden gewacht tot het tracé is vastgesteld. 
Een tweede vraag is of er voldoende ambtelijke ondersteuning is om de plannen tijdig uit te werken. 
Hij heeft begrepen dat een aantal personeelsleden naar de gemeente Utrecht is gegaan. 
De gedeputeerde noemt de onveiligheid subjectief. De omwonenden geven aan dat er twee 
slachtoffers per jaar moeten zijn, wil dit serieus genomen worden. De reactie van de gedeputeerde 
heeft een positieve ondertoon. Spreker wijst erop dat er dagelijks veel scholieren fietsen en wil af 
van het idee dat er ongelukken met doden moeten gebeuren voordat de provincie iets doet. 
 
Mevrouw Lejeune reageert ook op de term subjectieve onveiligheid. Het vorige jaar is zij op 
uitnodiging om tussen 07.30 u en 07.45 uur gaan kijken bij de Donderbergrotonde. Zij adviseert de 
gedeputeerde om dit te doen, dan is duidelijker wat men bedoelt. Er moet zeker niet gewacht 
worden tot een scholier van de fiets wordt gereden. Bij de nieuwe plannen komt er losse strook voor 
rechtsaf vanuit Leersum, waardoor er meer doorgereden zou worden. De veiligheid voor de fietsers 
gaat achteruit. Het moet niet weggezet worden als een subjectieve veiligheid want de veiligheid voor 
fietsers gaat wel degelijk achteruit. Zij maakt zich daar zorgen over.  
 
De heer Hazeleger sluit zich aan bij mevrouw Lejeune wat de subjectieve veiligheid betreft. 
In het oude plan zou vooral het gemotoriseerde verkeer gefaciliteerd worden en zouden fietsers hun 
voorrangspositie kwijtraken. Hij vraagt de gedeputeerde of dit plan echt van tafel is. In de drie 
varianten was het niet terug te horen. 
 
Gedeputeerde Schaddelee bevestigt dat het voorstel van tafel is. De rotonde moet niet op de schop 
genomen worden op een manier die onveiliger is fietsers. 
Het woord subjectieve onveiligheid klinkt wat onvriendelijk, maar het is de term om aan te geven of 
een plek wel of niet veilig is. Onveiligheid blijkt soms uit ongevallen. Natuurlijk willen GS niet dat er 
eerst ongevallen plaatsvinden voor er wat aan gedaan wordt. De gedeputeerde zegt toe er ’s 
ochtends te gaan kijken. 
De ambtelijke capaciteit is geen probleem, er worden natuurlijk ook nieuwe mensen geworven. Het 
belangrijkste probleem is dat de oplossingen die in beeld zijn tijd en geld kosten. Het geld ligt niet 
klaar. Daarom moet het aan iets anders gekoppeld worden waar wel geld voor is. 
De gedeputeerde zegt toe dat PS meer informatie zullen ontvangen over de plannen die er nu liggen. 
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De voorzitter deelt mee dat de rondvraag van de SP over OV-lijnen in Amersfoort meegenomen 
wordt tijdens de inspraak over dit onderwerp bij de informatieve commissie van deze ochtend. 
 
1.6 Termijnagenda en lijst moties  
Hierover worden geen opmerkingen gemaakt. 
 
2. STATENVOORSTELLEN  
2.1 Statenvoorstel Rol en inzet van de provincie Utrecht in de RES 
De heer Bauduin vraagt wat het verschil is tussen klimaatneutraal en energieneutraal. De begrippen 
worden vaak door elkaar gebruikt. 
In de plannen beperkt men zich tot met name wind- en zonne-energie omdat dit bewezen 
technieken zouden zijn. Waarom wordt niet naar meer opties gekeken? Bij de warmte-opgave wordt 
wel gekeken naar niet bewezen technieken, zoals aquathermie en geothermie. Daarover is nog veel 
onduidelijk.  
 
Mevrouw Poppe deelt mee dat haar fractie zich kan vinden in de voorliggende plannen. Haar fractie 
is er voorstander van dat de inwoners al ingeschakeld moeten worden. Bij de inwoners leven ook 
ideeën. Het plan is om iets met draagvlak te doen, als men de inwoners aan boord wil krijgen, 
moeten ze nu meegenomen worden. Als inwoners later de plannen zien en hier niet mee eens zijn, 
dan is men ze voor altijd kwijt. Zij zou op dit punt een grotere effort willen zien. 
 
De heer Ubaghs heeft de volgende vragen: 
- De vorige gedeputeerde meende dat biomassa duurzaam was omdat Brussel dat had gezegd en 

dacht hier verder niet over na. Is de huidige gedeputeerde dezelfde mening toegedaan, is hij 
bereid zich in de vraag te verdiepen of biomassa duurzaam is? 

- Kijkend naar de RESsen van de U16 en Foodvalley valt op dat de RES van Foodvalley wat 
concreter is. De RES van de U16 is heel vaag. 

- De afgelopen periode zijn alarmerende berichten in de pers verschenen over de haalbaarheid 
van de doelstelling. Deze ochtend was er het bericht dat de voorzitter van een woningcorporatie 
aangeeft dat het door alle belastingmaatregelen op zijn minst tot 2070 gaat duren voordat alle 
woningen duurzaam zijn. Als men daarbij de problemen met de capaciteit van het stroomnet en 
andere zaken optelt, dan is duidelijk dat het moeilijk wordt om het doel te halen.  

- In 2019 wordt €600.000 aan subsidie verstrekt, verdeeld over de drie RESsen. Hoeveel van dit 
bedrag is al uitgegeven in 2019 en hoe is de verdeling van het bedrag? Krijgt elk €200.000 of zit 
hier verschil in omdat de gebieden niet alle even groot zijn? 

 
De heer Boswijk laat weten dat zijn fractie blij is met het voorstel. Het CDA pleitte al langer voor een 
actievere rol van de provincie bij het opstellen van de RESsen. De gemeenten zijn er al enthousiast 
mee aan de gang. 
Er zit verschil in kwaliteit tussen de RES van de U16 en die van Foodvalley. Het is goed dat de 
provincie hier een rol gaat spelen, maar het moet niet zo zijn dat de provincie een soort olifant in een 
porseleinkast is. Er is al veel werk gedaan.  
Het CDA heeft de volgende vragen: 
- Hoe verhoudt de RES zich tot de Omgevingsvisie? Kan het gebeuren dat bijvoorbeeld woningen 

worden overgeslagen omdat de Staten windmolens belangrijker vinden? Dat is een 
fundamentele vraag. 

- Participatie en het betrekken van inwoners is heel belangrijk. Een aantal gemeenten doet dit 
goed, ze hebben bijvoorbeeld veel informatieavonden en kennissessies om de inwoners te 
betrekken. Er zijn gemeenten die dit nog niet doen en die top-down werken. Is het een rol van de 
provincie om de participatie bij gemeenten gelijk te trekken? 

 
Mevrouw Hoek sluit zich aan bij de opmerkingen van de eerdere sprekers. 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/11-september/09:30/Termijnagenda-M-M-en-lijst-moties-2019MM124
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Vakcommissie-Milieu-en-Mobiliteit/2019/11-september/09:30/Statenvoorstel-Rol-en-inzet-van-de-provincie-Utrecht-in-de-RES-2019MM143


4 
 

Alles wat nu voorligt in het kader van energie is onzeker geworden na de uitspraak van de Raad van 
State over de PAS. Die staat haaks op alle voorstellen die deze dag behandeld zullen worden. Zij 
vraagt de gedeputeerde hierop in te gaan; hoe kijkt het college hiernaar en wat is er al in gang gezet 
achter de schermen om met deze zaken om te gaan? 
 
Mevrouw Van Ulzen sluit zich aan bij het CDA: hoe wordt de participatie opgepakt? In de 
informatiesessie van de vorige week heeft zij geprobeerd hierover vragen te stellen in de wetenschap 
dat het ingewikkeld is. Langs welke participatieladders gebeurt dit en hoe landen de plannen? 
Een ander moeilijk punt is de integraliteit van het geheel. Hoe worden mobiliteit, woningen en 
energietransitie gezamenlijk opgepakt? De sessie van de vorige week was nuttig. Op deze vraag zijn 
echter nog geen antwoorden en dat baart de VVD zorgen. 
 
De heer De Droog stelt de volgende vragen: 
- D66 staat voor een voortvarende aanpak van de energietransitie. Het is goed te lezen dat de 

provincie een actieve, betrokken rol wil innemen bij de RESsen. Wat houdt dit concreet in? 
- De provincie wil in 2040 energieneutraal zijn met als tussenstap 16% schone energie in 2023. 

Spreker hoort graag van de gedeputeerde hoe de ambitie geborgd wordt in de gesprekken over 
de RESsen. Wat doet de provincie concreet als blijkt dat de optelsom van de RESsen in de 
achterblijft bij de eigen doelstellingen? Bestaat er risico dat er vertraging optreedt door de 
hoeveelheid afstemmende partijen? Hoe kan de provincie een rol hebben bij het bewaken van de 
voortgang van de lopende projecten? 

- Ambitie is belangrijk. Gelderland werkt al op basis van een ambitie van 55% CO2-reductie. Zien 
GS aanleiding om een hogere ambitie mee te nemen om het doel van 49% sneller te bereiken? 

De heer Ubaghs wijst erop dat een van de kritiekpunten is dat verschillende overheidsniveaus 
verschillende doelstellingen hebben. Sommige gemeenten gaan naar 2030, sommige provincies naar 
2040, landelijk is het 2050. Nu voegt de heer De Droog weer een jaartal toe en spreker vraagt hem of 
hij, met al die de verschillende doelstellingen, door de bomen het bos nog ziet. 
 
De heer De Droog vraagt de gedeputeerde hoe zaken op elkaar afgestemd worden, hoe men het 
ambitieniveau gelijk houdt. Hoe beter dat in overeenstemming is, hoe sneller het doel bereikt wordt. 
- In het Statenvoorstel wordt gevraagd ermee in te stemmen en commitment te geven. Het is zijn 

fractie niet duidelijk waaruit het commitment bestaat. Voor D66 betekent dit dat er nu al 
stappen worden gemaakt in wat de provincie zelf kan betekenen. Kan de gedeputeerde 
aangeven hoe de provincie vanuit haar rol, bijvoorbeeld ten aanzien van RO op het gebied van 
energietransitie, het commitment in daden kan omzetten? Hoe snel kan de provincie 
bijvoorbeeld komen tot een heldere kansenkaart voor energietransitie en met welke 
voortvarendheid willen GS vervolgens energie in het Utrechts landschap mogelijk maken? 

- Zien GS een rol in het versneld voorbereiden van locaties, bijvoorbeeld door het spelen van een 
actieve rol bij het creëren van de nodige aansluitpunten in het energienetwerk? 

- Uit de voorliggende RESsen blijken grote verschillen. De U16 is meer inhoudelijk, FoodValley zit 
vooral op het proces. Het opwekken van energie lijkt een duidelijk doel. De besparing komt bij de 
U16 wel aan bod, maar opslag en distributie zijn nog niet in de plannen opgenomen. Ook de 
andere klimaattafels, zoals mobiliteit en landbouw, komen beperkt aan bod. Zien GS een rol bij 
het aandacht besteden hieraan in de RESsen? 

- De energietransitie is voor veel inwoners een ver-van-mijn-bed-show. De transitie moet niet 
alleen vorm krijgt aan de RES-tafels, inwoners moeten goed op de hoogte gehouden worden van 
wat in hun omgeving gaat gebeuren. Bij werkzaamheden aan de weg krijgt men bericht van de 
gemeente. Zien GS een rol in de communicatie over de energietransitie naar de inwoners? 

 
De ChristenUnie is blij dat de twee startnoties voorliggen maar de heer De Harder laat weten dat de 
fractie veel vragen heeft. Een deel van de vragen is tevoren als technische vraag ingediend, maar is 
helaas als politiek bestempeld. Hij sluit deels aan bij D66. Dit zijn de belangrijkste vragen: 
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- Kan de gedeputeerde het scenario schetsen van wat er gebeurt als PS onverhoopt niet 
instemmen met een van de RESsen, de concepten of definitieve? Zo niet, wordt een dergelijk 
scenario voorbereid? 

- Kan de gedeputeerde aangeven hoeveel ruimte er na vaststelling van de RESsen nog is om in het 
ruimtelijk beleid andere afwegingen te maken dan die nodig zijn om uitvoering mogelijk te 
maken? 

- Welke rol spelen de RESsen bij het behalen van de doelstelling van de provincie om in 2040 
energieneutraal te zijn? Beide startnotities hebben die doelstelling niet en volgen de landelijke 
doelstelling uit het Klimaatakkoord. Hoe werkt de provincie aan het bereiken van die 
doelstelling? 

- De ambities van de U16 rond de warmtestrategie zijn ten opzichte van die van Regio Foodvalley 
beperkt. Zijn de ambities voldoende om in te stemmen met de startnotitie? 

- Ziet de gedeputeerde een mogelijkheid om rondom de warmtestrategie een kennisplatform te 
bieden aan de RES-regio’s, bijvoorbeeld zoals de provincie Gelderland dit doet? 

- In de startnotities is vooral een faciliterende rol van de provincie terug te zien in de vorm van 
vergunningverlening of het mogelijk maken van een belangenafweging in de ruimtelijke keuzes. 
Hoe beoordeelt de gedeputeerde deze rol en zijn er ook andere, meer actieve rollen die de 
provincie wil en kan spelen bij het totstandkomen van de RESsen? 

- De fractie meent dat mensen die ruimtelijk de lasten gaan ervaren van duurzame 
energieopwekking ook moeten meeprofiteren van de baten. Deelt de gedeputeerde die mening 
en is hij bereid om die inzet te borgen in de drie op te stellen concept RESsen? 

 
Mevrouw Krijgsman constateert dat veel vragen al gesteld zijn.  
- De vorige week was er een bijeenkomst met drie wethouders uit de drie regio’s. Er zijn echter 

twee RESsen. Kan de gedeputeerde toelichten waarom de derde RES ontbreekt? 
- Wat de aanvulling op de doelstellingen van 2030 betreft: er zijn veel verschillende doelstellingen. 

Hoe wordt daarmee omgegaan, wordt geprobeerd om die op een lijn te krijgen? 
- Er zijn verschillen tussen de RES van Foodvalley en die van de U16. Maar wat belangrijk is, is het 

meenemen van burgers en bewoners. Wat opvalt is de ambtelijke taal en het noemen van allerlei 
begrippen. Burgerparticipatie begint met normaal Nederlands. 

- In 2021 moet de Provinciale Omgevingsvisie klaar zijn. Laat de provincie de stakeholders die bij 
de RESsen betrokken zijn meekijken met de Omgevingsvisie? Zij vreest dat dingen dubbel gedaan 
worden, dat de Omgevingsvisie wordt opgesteld en dan aangepast moet worden voor de RESsen. 

 
Veel van de vragen van zijn fractie zijn al gesteld. De heer Bart kan zich bijna integraal aansluiten bij 
de vragen van D66, bijvoorbeeld over 
- de concrete rol van de provincie, 
- het borgen van de doelstelling in het coalitieakkoord 
- en de relatie tot andere klimaattafels in de RESsen, worden die daarin meegenomen? 
GroenLinks kan zich ook vinden in de woorden van CDA en SP: 
- welke rol kunnen GS pakken in de zorg voor uniforme participatiemogelijkheden in de provincie? 

Dit niet alleen voor de informatievoorziening maar ook met het oog op hoe burgers kunnen 
meeprofiteren via coöperaties of andere provincies en hoe kan juist de provincie ervoor zorgen 
dat dit uniform is bij de drie RESsen, of in ieder geval goed geborgd? 

 
De heer Strandstra meldt dat de PvdD vragen, zorgen, kritische noten en aanvullingen heeft: 
- In de startnotitie van Foodvalley staat dat aangestuurd wordt op 55% CO2-reductie in 2030. Dat 

is ambitieuzer dan het Klimaatakkoord voorschrijft. Betekent dit dat Foodvalley in de verdere 
planvorming gaat aansturen op de 55% en is het college bereid om, in samenspraak met de 
andere RESsen, te komen tot een doelstelling en ambitie van 55% reductie bij de andere RESsen? 
Ook nu het kabinet Europese afspraken wil maken om zover te komen? Het is bekend dat er 
mogelijk opgeschaald wordt. 
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- De U16 hanteert een ondergrens van 1 TWh aan duurzame opbrengst, maar schrijft dat ze 
mogelijk tot 2 TWh moet realiseren. Hoe wordt met die opschaling rekening gehouden in de 
verdere planvorming? Ook hier geldt dat het mogelijk naar boven wordt bijgesteld als de 
industrie, de gebouwde omgeving en de elektriciteitssector meer moeten bijdragen aan de CO2-
reductie. Door de ondergrens op 1 TWh te zetten, vreest hij dat de provincie erdoor overvallen 
wordt, mocht het zover komen. Hoe wil het college dat voorkomen? 

- In de startnotitie van de U16 staat: we onderzoeken in de verkenning of een derde deel van de 
ambitie in 2030 kan worden vormgegeven. Betekent dit dat de U16 niet weet of het aandeel ten 
aanzien van de doelstelling uit het Klimaatakkoord waargemaakt kan worden?  

- In de startnotie van de U16 staat dat meer ingezet wordt op isolatie. Dat is belangrijk, want de 
meest duurzame energie is de energie die niet verbruikt wordt. Waarom leest men hierover niets 
terug in de startnotitie van Foodvalley? Dit is een gemiste kans. Willen GS ervoor zorgen dat dit 
in die RES en in die van Regio Amersfoort wordt opgenomen? 

- Het CBS publiceerde vandaag dat de uitstoot van broeikasgassen in Nederland vorig jaar 2% lager 
lag dan in 2017. Een hoger tempo is nodig, wil Nederland de doelen verwezenlijken. Als men tot 
2021 vooral bezig is met planvorming, dan lijkt het erop dat in 2019, 2020 en in 2021 niet veel 
versneld gaat worden. Hoe wil het college dat wel gaan doen? 

- Spreker sluit zich aan bij D66 voor wat betreft de vraag naar de rol die GS voor zichzelf zien. Kan 
het college toezeggen dat het een rol inneemt ten aanzien van monitoring en het opstellen van 
afrekenbare tussendoelen voor de RESsen? 

- Het beschermen van de natuur is essentieel voor een succesvolle klimaattransitie. Wil het college 
erop aandringen dat hier in de startnotities en ook daarna aandacht voor is, zodat er geen 
bomen gekapt worden voor woningen en de biodiversiteit niet verder wordt ontwricht, 
bijvoorbeeld door energielandschappen? Het moet in balans gedaan worden. 

- De fractie sluit zich aan bij de PVV ten aanzien van biomassa. Is het college bereid om als 
onderdeel van de RES af te spreken dat er geen nieuwe centrales bij komen en dat de huidige 
centrales zo snel mogelijk worden gesloten? 

 
De heer Donker constateert dat er veel vragen zijn gesteld en opmerkingen zijn gemaakt. 
- Voor de SGP is het draagvlak bij de bevolking altijd belangrijk. Het ambtelijke taalgebruik in de 

stukken werd al genoemd. In een dergelijke functie is een van de eerste dingen die men leert: 
zorg dat dat wat geschreven wordt, ook leesbaar is voor de gehele bevolking en denk niet alleen 
aan de top van de bevolking die het misschien snapt. 

- De provincie heeft ambitieus 2040 als energieneutraal staan, terwijl de deskundigen zeggen dat 
dit niet mogelijk is. Wanneer gaan GS dit jaartal aanpassen zodat men daarin een realistisch 
beeld krijgt? 

- De provincie is afhankelijk van hoe de RESsen gaan werken. Er zal natuurlijk voor mogelijkheden 
gezorgd moeten worden. Hij maakt zich zorgen wat de Omgevingsvisie betreft, er kunnen 
knelpunten ontstaan.  

Het meest belangrijk is dat de bevolking meegenomen wordt in de plannen.  
Men moet realistisch zijn in de cijfers en ervan overtuigd zijn dat de huidige plannen zorgen voor 
meer CO2-uitstoot. Nederland gaat van het aardgas af en er is niets zuiniger dan een woning warm 
houden met aardgas. Daar kan elektriciteit niet tegenop. Dat wordt echter aan alle kanten ontkend. 
 
Gedeputeerde Van Essen dankt de commissieleden voor de vele vragen en de brede steun die hij 
beluistert voor de rol die de provincie wil kiezen in de Regionale Energie Strategieën (RESsen). De 
vele vragen geven aan dat het onderwerp leeft, dat het de Staten en ook de samenleving bezighoudt. 
Men hoeft de krant maar open te slaan en er staan onderwerpen in over energie en energietransitie. 
Het is steeds vaker onderdeel van het maatschappelijk debat. Er is wel een verschuiving te zien, de 
vraag is niet meer óf maar de vraag is hóé dit vormgegeven moet worden. Hoe worden de juiste 
keuzes gemaakt en hoe wordt de samenleving erin meegenomen? Dat is de kern van de RESsen. 
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De gedeputeerde herkent veel vragen. Het antwoord op sommige vragen zal werkenderwijs 
uitgevonden moeten worden met elkaar. Het is een nieuw proces, het is een enorme transitie. De 
vragen leggen soms de vinger op de zere plek en geven aan waar de grote opgaven liggen. 

• Het Klimaatakkoord en de opgaven die het Rijk aan de regio’s en de gemeenten hebben 
meegegeven zijn de basis voor de RESsen. Het vloeit voort uit de doelstelling die het kabinet 
heeft gesteld van 49% CO2-reductie in 2030. Daarbij heeft het kabinet aangegeven dat, op het 
moment dat Europa kiest voor een doelstelling van 55%, Nederland zal volgen. Dit zal dus effect 
hebben op de ambities en de opgaven voor de RESsen.  Maar de 49% is de basis en de opdracht 
die de gemeenten krijgen. Minister Wiebes roept de regio’s op om met een bod te komen en aan 
de slag te gaan met de warmtetransitie. 

• Op de vraag wat de rol van de provincie hierin is, antwoordt de gedeputeerde dat de provincie 
hier het afgelopen jaar een eerste stap in gezet heeft. De provincie kiest ervoor om meer 
nadrukkelijk aan tafel te zitten, om deel te nemen aan de stuurgroepen en om het proces te 
ondersteunen. Dit wordt door de gemeenten op prijs gesteld. Het pas ook bij de rol van de 
provincie, het gaat vaak om bovengemeentelijke, regionale afwegingen. Het is een opgave 
waarbij ook in regionaal verband gekeken moet worden hoe dit wordt aangepakt. Dat heeft aan 
de ene kant te maken met het kiezen van goede locaties, aan de andere kant met dat men van 
elkaar kan leren. Het is zeker voor kleine gemeenten een opgave die alleen bijna niet te doen is, 
samenwerking met andere gemeenten is dan cruciaal. Dat is een rol die de provincie kan pakken 
in de RES en in de hele energietransitie. 

• Het Statenvoorstel gaat over de startnotities van de twee regio’s. Ook gaat het over de rol die de 
provincie daarin pakt. Het is natuurlijk onderdeel van een bredere aanpak op het gebied van 
energie, waar men met elkaar over gaat spreken als het gaat over het Energieplan. Het 
Energieplan wordt uitgewerkt, men zal hierover nog in gesprek gaan. De RES is een onderdeel 
ervan.  

• Er werd gevraagd naar mobiliteit, landbouw en industrie. Voor de hele energietransitie zijn al die 
factoren van belang, maar de opdracht van minister Wiebes is om als regio’s eerst te focussen op 
de hernieuwbare opwekking en op de warmtetransitie. De meeste regio’s kiezen ervoor om 
daarop te focussen. Dat is al een grote opgave. Dat wil niet zeggen dat de provincie zich daartoe 
beperkt, over de andere onderdelen zal men later met elkaar in gesprek gaan. GS zullen 
voorstellen om binnen het Energieplan ook met die andere terreinen aan de slag te gaan. Veel 
gemeenten doen dat ook, maar dan niet in het kader van de RES. Het is goed om te beseffen dat 
er meer aandacht voor energie is dan binnen de RES alleen. 

• Er zijn verschillende vragen gesteld over de rol van de provincie. Er moet voor worden opgepast 
dat de provincie geen olifant in de porseleinkast wordt, de keuzevrijheid en beleidsruimte van 
gemeenten moet niet weggenomen worden. Aan de andere kant moet de provincie de rol 
pakken die past en ervoor zorgen dat de waarde die de provincie kan toevoegen, ook toegevoegd 
wordt. De provincie moet haar verantwoordelijkheid nemen. Dat is de kern. De rol van de 
provincie ligt aan de ene kant bij het ruimtelijk beleid.  

• Er ligt een heel sterke relatie met de Omgevingsvisie. In de Omgevingsvisie gaat de provincie een 
visie schetsen, niet alleen over energie maar ook over wonen, werken, natuur en mobiliteit. Het 
is een integrale Omgevingsvisie. Energie is daar een onderdeel van. Het is niet zo dat men in de 
Omgevingsvisie de precieze locaties van hernieuwbare opwekking gaat kiezen. Dat zou het RES-
proces schofferen, want dan zou eind 2019 al de kaart gedeeld kunnen worden. Dat is niet de 
manier om met gemeenten samen te werken. Het is wel goed om in de Provinciale 
Omgevingsvisie (POVI) richting te geven, criteria te stellen en aan te geven wat de provincie een 
verstandige manier vindt om deze opgave op de kaart te zetten. Dat geldt later natuurlijk ook 
voor andere ruimtelijke opgaven. Het laten landen daarvan op de kaart is voor een groot deel 
aan de gemeente, de provincie kan daarbij de spelregels bepalen. Dat geldt ook voor energie. Het 
is duidelijk dat er spanningen kunnen zitten tussen verschillende opgaven. De regels en de visie 
zullen daar voldoende richting aan moeten geven. 
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De heer De Droog begrijpt dat, als nu alles aangewezen wordt, de discussie op slot gezet wordt. Er is 
eerder gesproken over een kansenkaart, die zou in deze fase enorm behulpzaam kunnen zijn bij het 
richting geven. Het zou ook helpen bij de voorbereiding op het netwerk. 
Gedeputeerde Van Essen herkent dit. Het is goed om richting te geven zonder het gras voor de 
voeten van de gemeenten weg te maaien. Hij denkt ook in termen van kansenkaart, 
randvoorwaarden of guidelines om zo richting te kunnen geven aan wat vanuit de POVI geschikte 
locaties worden geacht. De kansen kunnen geschetst worden. De precieze keuzes zullen in een 
zorgvuldig proces binnen de regio’s moeten plaatsvinden. 
De heer De Droog constateert dat de gedeputeerde in de richting van de POVI wijst. Daarover gaat 
men pas eind 2020 met elkaar in gesprek. Voor de zomer moeten de eerste concept RESsen 
aangeleverd worden. Kan de provincie voor die tijd van betekenis zijn met een kansenkaart? 
Het proces blijkt mevrouw Van Ulzen nog niet duidelijk te zijn. De Omgevingsvisie is dit jaar al verder. 
De vraag is of de provincie wel of niet plaatsen aanwijst. De vorige week had zij begrepen dat de 
provincie dit wel ging doen. 
De gedeputeerde Van Essen antwoordt de heer De Droog dat de concept-ontwerp-Omgevingsvisie er 
eind 2019/begin 2020 zal zijn en dan besproken zal worden. Dat loopt voor op de concept RESsen. 
Het is niet zijn insteek om in de concept Omgevingsvisie specifieke locaties aan te wijzen, maar er zal 
middels kansenkaarten, zoeklocaties of zoekgebieden of guidelines richting gegeven worden. 
Mevrouw Van Ulzen vraagt of daar participatie aan vooraf is gegaan, aan het eind van 2019. 
Gedeputeerde Van Essen wijst erop dat er een enorm participatieproces voor het traject 
Omgevingsvisie is in de zin van regiodialogen met gemeenten, ook komt er een avond met de Staten. 
 
Gedeputeerde Van Essen vervolgt de beantwoording van de vragen. 

• Als het gaat om het proces en het betrekken van inwoners en bijvoorbeeld het ervoor zorgen dat 
inwoners kunnen meeprofiteren, dan heeft de provincie een rol. Als het gaat om de RESsen zou 
de provincie het proces moeten ondersteunen. Dat is voor een deel financieel, daar gaat het 
voorstel ook over, maar ook in expertise en begeleiding ligt een rol voor de provincie. Het is niet 
klaar als de RESsen er liggen, want het participatieproces zal voor een deel moeten plaatsvinden 
tijdens het opstellen van de RESsen. Dit is cruciaal. Ook daarin ziet hij een rol voor de provincie 
en dat is ook wat de gemeenten van de provincie vragen. Tijdens de informatiesessie de vorige 
week kon men het horen: gemeenten zijn blij dat de provincie een actievere rol wil pakken bij 
aan de ene kant het ruimtelijke spoor en aan de andere kant de proces- en financiële 
ondersteuning. 

• Een aantal fracties vroeg of er niet méér kan gebeuren, een expertisecentrum bijvoorbeeld zoals 
in Gelderland op het gebied van warmte. Er zijn veel manieren waarop de provincie bijvoorbeeld 
de warmtetransitie kan ondersteunen en versnellen, de participatieprocessen kan ondersteunen. 
Een behoorlijk deel ervan valt niet in het RES-proces maar in het bredere Energieplan, waarbij de 
provincie en gemeenten antwoord geven op de vraag die vanuit het Rijk gesteld is. 

De heer De Harder leest in de startnotities dat de regio’s moeite hebben met de regionale 
warmtestrategie. Het is zoeken naar wat ze daar kunnen doen. Het wordt nu weggezet in een breder 
perspectief van de energiedoelstellingen, maar kan de gedeputeerde specifiek op de ondersteuning 
op dit punt antwoorden? 
Gedeputeerde Van Essen licht toe dat men hierover nader komt te spreken bij het Energieplan. 
Daarbij wordt energie besparen, met name in de bebouwde omgeving, een belangrijk speerpunt. 
Men is nu bezig met het ondersteunen van zorginstellingen bij het maken van plannen om energie te 
besparen. Het gaat ook over een wijkgerichte aanpak, waarbij gemeenten wordt gevraagd om een 
plan te maken van hoe de warmtetransitie vormgegeven wordt. Ook dat is voor veel gemeenten 
razend ingewikkeld. De expertise en inhoudelijke ondersteuning van de provincie is hierbij zeer 
gewenst. Het is echter beter om over de bredere ondersteuning van de warmtetransitie nader in 
gesprek te gaan. Het is een belangrijk onderdeel van het Energieplan. 
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De heer Berlijn vraagt of het klopt dat in de Omgevingsvisie en de RES geen specifieke gebieden 
worden aangewezen waar maatregelen genomen gaan worden. Uiteindelijk tuigt men wel alles op. 
Ineens wordt dan de inwoner verteld: u krijgt 50 windmolens in de tuin. 
Gedeputeerde Van Essen benadrukt dat er een groot verschil is tussen de Omgevingsvisie en de 
RESsen. De Omgevingsvisie is een integrale visie voor de hele provincie die de provincie opstelt en 
die gaat over alle ruimtelijke opgaven. De provincie zal daarin niet exacte locaties aangeven, maar 
zoeklocaties en dergelijke. De RESsen hebben tot doel om een bod te doen aan het Rijk en om 
uiteindelijk de locaties te bepalen. Dat is veel specifieker. Er zit dus een verschil tussen. In de RESsen 
heeft de provincie een rol, maar daar is met name de rol van de gemeenten belangrijk. 
Er werd gevraagd wat er gebeurt als de gemeenten dit niet doen en als de provincie zich afzijdig 
houdt. Dan zal het Rijk zelf de locaties aanwijzen. Dat is zeer onwenselijk omdat dan de afweging die 
de regio, de provincie en de gemeente graag maken wordt gepasseerd. 
De heer Berlijn vraagt wanneer bewoners te horen krijgen waar windmolens en zonneparken komen. 
De vorige week gaven alle insprekers aan dat het een lastige opgave wordt om draagvlak te creëren. 
Inwoners moeten zo snel mogelijk geïnformeerd worden over de te nemen maatregelen. 
Gedeputeerde Van Essen is dat met hem eens. Het is belangrijk om bewoners te betrekken op het 
moment dat de locaties in beeld komen. Dat is het proces dat de provincie met de gemeenten ingaat, 
daarbij is er sprake van een soort trechtering. De gemeenten zullen met een bod moeten komen. De 
tijdsdruk is enorm. Er worden participatieprocessen opgetuigd, veel met stakeholders. Op een 
gegeven moment moet dat ook met omwonenden. Ook daarin zit een fasering. Het is niet zo dat 
daarvan een blauwdruk klaarligt, het is een proces dat de RES-regio’s de komende weken en 
maanden zullen moeten uitwerken. Het gesprek met inwoners om tot die keuze te komen is cruciaal. 
Mevrouw Van Ulzen begrijpt dat, op het moment dat het aanbod niet gedaan wordt, het Rijk/ 
decentrale Rijk (de provincie) dat aanbod gestand gaat doen. Dan kan dat alleen op plekken die de 
komende periode in de Omgevingsvisie min of meer zijn vastgesteld. Het is volgens haar wel degelijk 
één groot integraal ruimtelijk proces, waarbij de burgers ook nu al zouden kunnen weten wat er wel 
of niet in de buurt gebouwd gaat worden. Zij vraagt of dit juist is. 
Gedeputeerde Van Essen verwacht dat er keuzemogelijkheden zullen blijven binnen de zoeklocaties 
in de Omgevingsvisie. In het coalitieakkoord staat bijvoorbeeld: langs grote infrastructuur. Dat lijkt 
hem een logische richtlijn, men kan daar kansen zien. Er ligt nogal wat infrastructuur in de provincie, 
het is niet zo dat iedere plek geschikt is, maar het geeft wel een stuk richting. Het is niet zo dat 
daarmee de exacte locaties bekend zijn. Het geeft wel een trechtering. 
 
Gedeputeerde Van Essen vervolgt zijn beantwoording van de vragen. 

• Klimaatneutraal is niet hetzelfde als energieneutraal. Klimaatneutraal wil zeggen dat de 
broeikasgasuitstoot netto nul is, er is netto geen extra klimaatbijdrage. Energieneutraal 
betekent dat het energiegebruik en de opgewekte energie gelijk is in het gebied. Daar zit dus 
een verschil tussen. 

• FvD vraagt naar de technieken, waarom alleen zon en wind en waarom niet breder? Ook 
tijdens de commissie vroeg een aantal commissieleden waarom thorium niet zou kunnen. In 
de eerste plaats behoort kernenergie niet tot de bevoegdheid van de provincie, dat geldt ook 
voor wind op zee. Over de reden waarom thorium niet als techniek in het Klimaatakkoord is 
terug te vinden, staat op de website van het klimaatakkoord een hele Q&A; 
klimaatakkoord.nl. In dit verband is het goed om het na te lezen. De keuze van het Rijk is om 
voor de elektriciteitsopwekking 2030 te focussen op zon en wind omdat dat de bewezen 
technieken zijn. Dat is de opdracht die de RES-regio’s van minister Wiebes meekrijgen. 

De heer Ubaghs vraagt hoe de gedeputeerde kan beweren dat een techniek die al 40 tot 50 jaar 
bestaat, kernenergie, geen bewezen techniek is. Hij vraagt hem andere bewoordingen te gebruiken. 
Gedeputeerde Van Essen sprak specifiek over thorium. Er zijn geen operationele thoriumcentrales. 
Op de website van het Klimaatakkoord is na te lezen dat een eerste soort test van een deel van wat 
nodig is voor een thoriumcentrale start in 2022, dat heeft China aangekondigd. De verwachting is dat 
het tot minstens 2040 duurt voordat er een eerste werkende thoriumcentrale is. De RESsen zijn 
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gericht op 2030. Het is ook niet aan de provincie. Het is de opdracht die men van het kabinet 
meekrijgt. Dit debat hoort dan ook meer thuis in de Tweede Kamer. 
De gedeputeerde zegt: thorium, 2040, een nog niet bewezen techniek. De heer Ubaghs wijst erop 
dat, bijvoorbeeld bij warmtepompen, resonantie - geluiden en dergelijke waar hij in de eerste termijn 
niet op is ingegaan, toekomstige technische ontwikkelingen het mogelijk maken dat resonantie naar 
beneden gaat. Zo groeien besparingen op basis van toekomstige technieken. Ziehier de hypocrisie; 
als het de gedeputeerde uitkomt, beroept hij zich wel op toekomstige technieken en als het hem niet 
uitkomt, zijn toekomstige technieken de reden om de discussie monddood te maken.   
De heer Bauduin benadrukt dat hij het woord thorium niet heeft genoemd in zijn vraag. Hij dacht wel 
aan kernenergie, maar niet specifiek aan thorium. 
Gedeputeerde Van Essen bevestigt dit. Het kwam de vorige week herhaaldelijk aan bod dus leek het 
hem goed om dat te noemen. 
 
Gedeputeerde Van Essen vervolgt de beantwoording van de vragen. 

• Vele fracties vragen nadrukkelijk de aandacht voor het betrekken van inwoners. Hij ondersteunt 
dit, een belangrijk aandachtspunt voor het proces is hoe en wanneer dat met elkaar 
vormgegeven zal worden. Gemeenten staan vaak dichter bij inwoners dan de provincie, dit 
proces moet dan ook met gemeenten vormgegeven worden. 

• PVV en de PvdD stelden vragen over biomassa en vragen de gedeputeerde zich daarin te 
verdiepen. De gedeputeerde zegt dit toe, in het coalitieakkoord heeft hij de opdracht 
meegekregen om in beeld te brengen wat de kansen, mogelijkheden en onmogelijkheden zijn 
van biomassa. Op de vraag of op voorhand een ban op iedere vorm van biomassa wordt gelegd, 
zegt hij dat dit hem niet verstandig lijkt. Tegelijkertijd moet er op een verstandige manier mee 
om worden gegaan. Een nadere verdieping in dit onderwerp zal bijdragen aan hoe dat er precies 
uit zal zien. Ook daarbij is het goed om te kijken naar wat door andere partijen, bijvoorbeeld het 
Rijk, wordt aangereikt. 
 

De heer Ubaghs herinnert aan zijn vraag of de gedeputeerde van mening is dat biomassa duurzame 
energie is. 
De gedeputeerde zegt dat gekeken moet worden naar een verstandige manier om biomassa toe te 
passen. De heer Strandstra vraagt zich af hoe het opbranden van hout, van snippers ooit verstandig 
kan zijn. Hij vraagt de gedeputeerde hiervan een voorbeeld te geven. 
Gedeputeerde Van Essen stelt dat er bijna een stammenstrijd gaande is op het gebied van biomassa 
voor energie. Er zijn voorbeelden uit het verleden waarbij het duidelijk niet effectief was, 
bijvoorbeeld bijmenging van motorbrandstoffen. Er zijn allerlei stromen gebruikt waarvan men 
achteraf zegt dat het contraproductief is geweest. Er zijn ook centrales die echt gebruik maken van 
reststromen, waarvan onderzoek laat zien dat het wel degelijk een bijdrage kan leveren. Er zijn ook 
voorbeelden van biomassa voor energie die wel positief zijn. De gedeputeerde geeft hierop een 
genuanceerd antwoord. Tegelijkertijd is voor de provincie van belang wat de kansen en 
mogelijkheden voor biomassa in de provincie zijn: wat zijn de do’s en don’ts? Daarover moet nadere 
informatie worden verzameld en op basis daarvan worden keuzes gemaakt. Op de vraag of spreker 
dit duurzaam vindt, antwoordt hij dat dit soms wel en soms niet het geval is. Biomassa is een 
containerbegrip. Het is evident dat als men oerbossen in de tropen gaat kappen en het hout in een 
energiecentrale stopt, dat dit niet verstandig is. Maar als het gaat om bepaalde reststromen, zoals 
soms in de regio gebeurt, dan kan het blijkens onderzoeken wel degelijk een bijdrage leveren. Het is 
van belang dat de discussie wordt gevoerd op basis van feiten en die feiten op tafel krijgen is het 
eerste aandachtspunt. 
 
De heer Bart komt terug op het betrekken van inwoners. Het is evident dat gemeenten dichter bij 
inwoners staan. In beide RESsen staat één zin over het betrekken van inwoners. Over een jaar moet 
er een eerste concept liggen en er is nog niet veel duidelijk over hoe inwoners erbij betrokken gaan 
worden. Wanneer worden de Staten geïnformeerd over hoe dat wordt gedaan, welke rol gaat de 
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provincie daarin pakken? Natuurlijk gebeurt dit samen met gemeenten, maar spreker zou hierover 
graag meer informatie krijgen. 
Gedeputeerde Van Essen meent dat de kern van het restproces om tot goede keuzes te komen is dat 
inwoners tijdig betrokken worden. Bij RESsen maar ook in het traject erna waarbij men tot projecten 
komt. In de stuurgroepen zou extra bekeken moeten worden hoe dit opgepakt wordt. Hij zegt toe 
dat, op het moment dat hier nader over gesproken wordt en er meer richting aan gegeven wordt, hij 
er middels een mededeling of een memo in de commissie op terug zal komen.  
 
Mevrouw Poppe vraagt op welke termijn de gedeputeerde hierover zal spreken. Het is wat vaag. 
 
De heer Donker concludeert dat de gedeputeerde het creëren van draagvlak ziet als een taak van de 
gemeente. Hij vraagt of het niet verstandig is dat de provincie daar een stap terugzet en dat bij de 
gemeenten laat. Wat vindt de gedeputeerde belangrijker, een goed draagvlak of het behalen van 
doelstellingen? 
 
De heer Boswijk sluit zich aan bij de opmerking van de SP. De gedeputeerde beaamt dat er een 
niveauverschil is in participatie tussen gemeentenen en ziet het als rol van de provincie om dat op 
hetzelfde niveau te krijgen zonder als een olifant in de porseleinkast te functioneren. Sommige 
informatiesessies zijn al bezig, sommige gemeenten geven aan ongeveer klaar te zijn hiermee. Kan er 
een soort overzicht komen van hoe gemeenten de participatie organiseren en de reactie van GS 
daarop? Op welke termijn kan de gedeputeerde dit naar PS sturen? 
 
Gedeputeerde Van Essen meent dat hier twee dingen door elkaar spelen. Bij concrete projecten, in 
Houten, Rijnenburg en andere gemeenten die plannen hebben, komt het voor dat de gedeputeerde 
gevraagd wordt of de provincie kan ondersteunen bij het opzetten van de participatie. Dit is zeker bij 
kleine gemeenten het geval. De gedeputeerde vindt dit passen bij de taak en verantwoordelijkheid 
van de provincie. Misschien dat de gemeente Utrecht, gezien de omvang, daar sneller de expertise 
en capaciteiten voor heeft dan een kleinere gemeente. In reactie op de vraag van mevrouw Poppe 
benadrukt de gedeputeerde dat participatie en het betrekken van inwoners bij de RESsen een 
belangrijk aandachtspunt is. Hij zegt toe later dit jaar hierop terug te komen. Wellicht kan er breder 
teruggekoppeld worden als er andere zaken te melden zijn. Tegelijk is het ook een proces dat samen 
met de gemeenten wordt gedaan en het is goed om dat een kans te geven. 
De heer Bart vraagt of, als participatie in specifieke projecten neergezet wordt, dit een van de criteria 
is die kan terugkomen in de Omgevingsvisie, als voorwaarde voor participatie van lokale bewoners. 
Gedeputeerde Van Essen meent dat dit in de Omgevingsvisie of -verordening benoemd of vereist 
wordt. Het gaat ook over het meeprofiteren van omwonenden, het is belangrijk dat dit bij alle 
projecten voldoende geborgd is. Tegelijk moet men oppassen met het stellen van criteria. Als deze te 
specifiek zijn, kunnen ze als rem werken. Er moet een goede balans gezocht worden. Hij ondersteunt 
van harte een uitgangspunt als een goede participatie en het meeprofiteren van omwonenden. 
 
Gedeputeerde Van Essen vervolgt de beantwoording van de vragen. 

• Er is €600.000 gereserveerd. De ondersteuning is voor een deel dit jaar gestart. Bij Regio 
Foodvalley heeft de Gelderland de portemonnee getrokken voor het proces op de korte termijn. 
Daar ligt de financiële vraag niet. Voor de korte termijn, waar het Statenvoorstel over gaat, 
focust de financiële bijdrage zich op de U16 en regio Amersfoort. In het Energieplan dat 
uitgewerkt wordt, wordt verder vooruitgekeken. Dan is het vanzelfsprekend dat de 
ondersteunende bijdrage van de provincie voor alle drie de regio’s geldt. Foodvalley is een 
bijzondere regio, het is een van de weinige die provinciegrens overstijgend is: 5 gemeenten in 
Gelderland, 3 in Utrecht. Het is logisch dat ook de provincie Gelderland daar een 
verantwoordelijkheid in neemt. Wellicht is de financiële positie van Gelderland bekend, spreker 
is bijzonder blij dat die provincie hier haar verantwoordelijkheid genomen heeft. 



12 
 

De heer Ubaghs maakt uit deze woorden op dat Regio Foodvalley verhoudingsgewijs minder van de 
€600.000 ontvangt. 
Gedeputeerde Van Essen bevestigt dit. Er is gekeken naar waar de behoefte ligt. Er moet snel 
geacteerd worden om snel die rol te kunnen pakken, daarom ligt het Statenvoorstel ook redelijk kort 
na de start van het nieuwe college voor. De RESsen zijn natuurlijk niet klaar na 1 juni volgend jaar, als 
het concept er ligt. Ook in het Energieplan speelt de provincie die rol voor de langere termijn. 
De heer Ubaghs las in de provinciale RES dat de €600.000 jaarlijks beschikbaar wordt gesteld. 
Volgens gedeputeerde Van Essen betreft het voorliggende Statenvoorstel alleen volgend jaar. 
 
Gedeputeerde Van Essen vervolgt de beantwoording van de vragen. 

• Mevrouw Hoek vroeg hoe de gedeputeerde naar de PAS kijkt, wat de provincie in gang gezet 
heeft om de effecten van de PAS in beeld te brengen en ervoor te zorgen dat niet de hele 
provincie stilligt. Dit is primair de portefeuille van gedeputeerde Bruins Slot. Het gaat breder dan 
de Energietransitie. Er is hierover onlangs een informatiesessie geweest. Nadere vragen kunnen 
beter schriftelijk gesteld worden of met de gedeputeerde besproken worden. Hopelijk komt op 
korte termijn meer inzicht in hoeveel projecten er geraakt worden. De Staten zullen hierover 
geïnformeerd worden. Het klopt dat dit ook een relatie heeft met de energietransitie, het heeft 
een relatie met alle ontwikkelingen in de provincie. 

Mevrouw Hoek gaat ervan uit dat op iedere portefeuillehouder wel stukje PAS van toepassing is. 
Wordt hierover in bredere zin door het college gebrainstormd? 
Gedeputeerde Van Essen erkent dat dit alle portefeuilles raakt. GS zijn niet aan het brainstormen 
over de oplossing, het is veel breder dan de provincie. Het is een landelijke uitdaging en een 
landelijke commissie is bezig om, onder leiding van de heer Remkes, met voorstellen te komen om 
dit vlot te trekken en om de stikstofproblematiek aan te pakken. Het is belangrijk dat dit opgepakt 
wordt op het niveau waarop het opgelost kan worden. Dat is op Rijksniveau. 
Mevrouw Hoek stelt dat de PAS en alles wat ermee te maken heeft niet bij grenzen stopt. Zijn er 
gedachten om het Europees uit te zetten? Wellicht als provincie middels de IPO? 
Gedeputeerde Van Essen antwoordt dat het niet de plek is om het PAS-debat te voeren. Alle landen 
hebben met de Europese wetgeving te maken. Nederland heeft gekozen voor de systematiek van de 
PAS. Die is ongeldig verklaard en daarom heeft Nederland met deze opgave te maken. Dat ligt in 
eerste instantie bij het Rijk. De provincies zijn erbij betrokken via het IPO.  
 
Gedeputeerde Van Essen vervolgt de beantwoording van de vragen. 

• Een aantal fracties vraagt hoe de doelstellingen geborgd worden. Spreker hecht eraan om te 
benadrukken dat de energiedoelen alleen gehaald kunnen worden samen met gemeenten, Rijk, 
EU, bedrijven en inwoners. Het is een gezamenlijke opgave en men moet niet de illusie hebben, 
ook niet met een Energieplan en ook niet als het hele provinciale budget in de energietransitie 
wordt gestoken, dat de provincie dat wel even doet. Het is echt een wicked problem, waarbij 
samenwerking cruciaal is. De provincie moet wel de vinger aan de pols houden. De ambities die 
de regio’s gezamenlijk van het Rijk meekrijgen zijn kolossaal. Als een regio met een te laag bod 
komt, zal het Rijk erop reageren en desnoods de uitspraak van de regio tenietdoen. Het 
belangrijkste is dat men met elkaar naar rato op een goede manier bijdraagt.  
 

De heer De Droog constateert dat de gedeputeerde mooi spreekt over hoe samengewerkt kan 
worden. Vervolgens legt hij de verantwoordelijkheid bij Rijk en gemeenten. Maar de provincie heeft 
zelf ambities, hoe worden die in de gesprekken meegenomen? De gedeputeerde verwijst naar het 
Energieplan, stel dat dit sterk afwijkt van wat eruit komt, is de provincie dan een tandeloze tijger? 
 
De heer Bart wijst erop dat andere partijen nodig zijn, de EU werd genoemd. De terechte vraag van 
de PvdD was hoe ermee wordt omgegaan als later de doelstelling op EU-niveau wordt opgetrokken 
naar 55%. Wordt dat scenario al meegenomen, sluit dat aan bij de doelstellingen van de provincie? 
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De heer Strandstra gaat in op de opmerking dat, als gemeenten een te laag bod doen, de minister 
locaties kan aanwijzen waar bijvoorbeeld windmolens moeten worden geplaatst. Dit zou bij voorkeur 
voorkomen moeten worden. Welke positie neemt de gedeputeerde in om ervoor te zorgen dat de 
gemeenten met een fatsoenlijk bod komen dat voldoet aan de eisen van het Rijk? Dit mede omdat 
de U16 schrijft dat zij in de verkenning gaan kijken óf de ambitie vormgegeven kan worden.  
 
Mevrouw Van Ulzen vraagt hoe de gedeputeerde de verwachtingen enigszins tempert en niet bij 
voorbaat de ambitie nog hoger legt. Zij voelt die behoefte minder. 
 
De vragen geven het spanningsveld weer. Gedeputeerde Van Essen wijst erop dat de vraag is welke 
rol de provincie oppakt om ervoor te zorgen dat de provincie Utrecht en de drie regio’s hierin naar 
rato en in alle redelijkheid een fatsoenlijk bod op tafel leggen en een bijdrage leveren. Dat begint 
met aan tafel te zitten, deelnemen aan het proces. Daarover gaat het Statenvoorstel. Het begint 
ermee dat de provincie haar verantwoordelijkheid pakt en niet afwacht. In de gesprekken met alle 
wethouders heeft de gedeputeerde aangegeven dat ‘nee’ zeggen door gemeenten geen optie is. De 
grondhouding is cruciaal: het gebeurt gezamenlijk. In het coalitieakkoord staat een gedeelte over een 
inpassingsplan. Zijn voorganger heeft vaak gezegd het gesprek met gemeenten aan te moeten gaan 
met twee handen op de rug gebonden. Er is een andere situatie met de afspraken die nu in het 
coalitieakkoord staan. Maar op het moment is het een gezamenlijk proces om tot de verstandige 
locatiekeuze te komen en om met een bod te komen waarmee de enorme opgave die er ligt, gehaald 
wordt. Het is goed om te weten wat daarna kan komen, maar dat is niet het startpunt. Als er een bod 
komt dat veel te laag is, ziet de gedeputeerde het als de verantwoordelijkheid van de provincie om 
aan te geven dat het te laag is, dat de provincie daar niet mee kan aankomen. 
De heer Ubaghs kreeg een sinistere gedachte bij het woord ‘bod’ en vraagt of het denkbaar is dat 
een gemeente haar opgave verkoopt aan een andere gemeente. 
Gedeputeerde Van Essen kan zich niet voorstellen hoe dit eruit zou komen te zien. 
 
Gedeputeerde Van Essen vervolgt de beantwoording van de vragen. 

• Er is nog geen startnotitie van Amersfoort omdat die er nog niet was. Er wordt aan gewerkt, 
zodra hij er is, zullen de Staten hem ontvangen. 

• Hij herkent het punt van de ambtelijke taal, het is niet de goede manier om inwoners hierbij te 
betrekken. Het zijn echter ambtelijke stukken, bedoeld voor PS en GS. Ook daarbij geldt dat 
normaal taalgebruik wenselijk en belangrijk is, maar dit is nog niet de basis voor het gesprek met 
inwoners. De gedeputeerde zegt toe het punt mee te nemen naar de stuurgroepen. 

 
De voorzitter geeft aan dat de mogelijkheid bestaat om nog niet beantwoorde vragen naar de griffie 
te sturen, dan wordt ervoor gezorgd dat de vraag schriftelijk beantwoord wordt. 
 
De heer De Harder herinnert aan twee vragen die nog niet beantwoord zijn. 
- Is de U16-ambitie voor de warmtestrategie voldoende om in te stemmen met de startnotitie? 
- Deelt de gedeputeerde zijn mening dat het eerlijk verdelen van lusten en lasten in de RESsen 

moet worden opgenomen en wil hij daarop inzetten? 
 

De vraag van de heer Strandstra is bedoeld ten aanzien van de periode tot 2021. Het kan heel lang 
duren voor er maatregelen genomen worden. Hoe gaat er tot die tijd versneld worden, ook met het 
oog op wat het CBS deze morgen naar buiten bracht? 
Mochten de doelstellingen aangepast worden van 49% naar 55%, hoe wordt ervoor gezorgd dat men 
niet overmand wordt door de versnelling van de ambitie? Hoe wordt er rekening mee gehouden? 
 

• Uitlopend op de RES heeft de U16 onderzoek gedaan naar de energietransitie, licht 
gedeputeerde Van Essen toe. Niet alles wat zij doen is opgenomen in de startnotitie. Het gesprek 
is breder en hij meent dat warmtetransitie daar in beeld is. Het is niet een reden om te zeggen 
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dat de startnotitie onvoldoende is. Inderdaad moet worden voorkomen dat het gesprek in de 
RESsen te veel gefocust wordt op zon en wind, warmtetransitie is minstens zo belangrijk.  

• Het eerlijk verdelen van lusten en lasten is uitgangspunt. De vraag is wel of dit in de RES en de 
Omgevingsvisie opgenomen moet worden. De gedeputeerde neemt het mee als aandachtspunt. 

• Het is niet zo dat de provincie op haar handen zit tot de RESsen er zijn. Als het gaat om de 
energietransitie, dan is de provincie al bezig met versnellen. Er komt een plan dat veel breder is 
en dat zo spoedig mogelijk naar de Staten gestuurd zal worden. 

• Wat de percentages van 49% en 55% betreft: het is goed om te beseffen dat het Klimaatakkoord 
snelheid vraagt. In 2025 moet alle energieopwekking ruimtelijk geregeld zijn. In 2023 moet dit 
voor 70% het geval zijn. De provincie probeert dat met uiterste inspanning voor elkaar te krijgen. 
Het gaat het realiseren van de opgave niet helpen als met de 55% rekening gehouden wordt. 
Daar waar de versnelling geleverd kan worden, wordt zo spoedig mogelijk geacteerd. 

 
De heer Strandstra benadrukt dat hij niet gezegd heeft dat de provincie op haar handen zit tot de 
RESsen definitief worden. Het CBS bracht naar buiten dat de uitstoot van broeikasgassen in 2018 2% 
lager lag dan in 2017 en dat er een versnelling nodig is in de komende jaren om de doelen te halen. 
Dat is niet pas in 2025, waar de gedeputeerde over sprak. Hoe wordt dat geregeld? 
Gedeputeerde Van Essen kan alleen maar aangeven dat de gedeputeerden zeer doordrongen zijn van 
de urgentie en de eigen rol daarin willen pakken. Het vereist ook een mandaat om de volgende 
stappen te zetten. Het kost tijd om dit op een goede manier met alle partijen samen te doen.  
 
De voorzitter concludeert dat veel aan de orde is geweest, ook buiten het agendapunt om. Het 
Energieplan wordt aangeboden in de commissie- en Statenvergadering van december. De RESsen 
maken hiervan onderdeel uit.  
Over thema’s als ambities en verhouding tot andere overheden, de concrete rol van de provincie, het 
participatieproces, het betrekken van inwoners en het borgen van doelstellingen die zijn afgesproken 
is veel gezegd. Zij voorziet dat dit in de Statenvergadering opnieuw gebeurt en adviseert de 
aanwezigen om gebruik te maken van de antwoorden die gegeven zijn. 
 
De heer Ubaghs vraagt of op 25 september de RES van Amersfoort beschikbaar is en meegenomen 
kan worden. 
Gedeputeerde Van Essen deelt mee dat de RES van Amersfoort nog niet beschikbaar zal zijn. 
 
Mevrouw Hoek stelt voor dat, indien hierover in de tussentijd besluiten genomen worden, er bij dit 
onderwerp een lijst beschikbaar komt van zaken die stilgelegd zijn door de PAS. 
De voorzitter zegt dit toe. Het gaat echter om de RESsen uit het Statenvoorstel. 
 
Mevrouw Van Ulzen wijst erop dat veel vragen niet alleen over de RESsen zullen gaan, maar over het 
hele proces, waar toch over gesproken moet worden. 
De voorzitter wijst er nogmaals op dat bij het bespreken van het Energieplan in december 2019 over 
de breedte van alle onderwerpen gesproken kan worden. Dan is ook meer informatie beschikbaar 
 
De voorzitter sluit de bespreking over dit onderwerp af met de conclusie dat het voorliggende 
voorstel wordt doorgeleid naar de Staten met de titel klein tot normaal debat.  
 
3. SLUITING  
Niets meer aan de orde zijnde sluit de voorzitter dit deel van de vergadering van de commissie M&M. 


